
 

 

Møde i Borgerrepræsentationen d. 17. september 2020 
Oversigt og ændringsforslag og protokolbemærkninger 
 

 Ændringsforslag Protokolbemærkninger 

1.  Godkendelse af dagsorden   

UD1 Udtræden af Borgerrepræsentationen 
Marcus Knuth (Det Konservative 
Folkeparti) 

  

UD2 Rokering i udvalg   

2.  Anmodning fra Niko Grünfeld om at 
repræsentere partiet Frie Grønne, 
Danmarks Nye Venstrefløjsparti 
(2020-0214845) 

  
 

3.  Mandat til HOFOR vedrørende egne 
vindmølleprojekter (2020-0189958) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra Det 
Konservative Folkeparti: 
”Vi er tilhængere af grøn strøm, og rigtig gerne fra 
vindmøller. Vi mener dog ikke, at det er en 
kommunal opgave - heller ikke via kommunalt ejede 
selskaber - at eje vindmøller og kommunalt at 
producere energi. Det bør indkøbes på kommerciel 
vis og dermed til en pris, der er konkurrencedygtig 
og markedstestet.” 

4.  Høring vedr. kommunernes 
udviklingsbidrag til Region 
Hovedstaden i 2021 (2020-0192037) 

  

5.  Københavns kommunes politik og 
retningslinjer vedr. krænkende adfærd 
på arbejdspladsen (2019-0124816) 

Socialdemokratiet, Enhedslisten, Radikale 
Venstre, SF, Venstre og Alternativet 
fremsætter nyt ændringsforslag (ÆF1) om nyt 
2. og 3. at-punkt: 
”1. At borgerrepræsentationen pålægger ØKF i 
samarbejde med andre relevante forvaltninger 
at udarbejder modeller for etablering af en 
anonym adgang - i tilknytning til den 
eksisterende whistleblower-ordning eller som 
en del af kommunens eksisterende 

Protokolbemærkning fra Socialdemokratiet, 
Enhedslisten, Radikale Venstre, SF, Venstre og 
Alternativet: 
”Partierne ønsker at der blandt modellerne 
fremlægges en model hvor der oprettes en enhed 
under Arbejdsmiljø København, der sættes ind ved 
problemer med sexisme og sexchikane på 
arbejdspladserne. Det skal være muligt for 
medarbejdere på tværs af Københavns Kommune at 
tage anonym kontakt til enheden, hvis man oplever 
sexistisk kultur eller adfærd på arbejdspladsen et 



 

 

arbejdsmiljøarbejde i Arbejdsmiljø København 
- til at klage for medarbejdere på tværs af 
Københavns Kommune hvis de oplever 
problemer med grænseoverskridende adfærd, 
sexisme og sexchikane på arbejdspladserne. 
Modellerne skal forlægges til politisk 
behandling inden udgangen af oktober 2020. 

2. At borgerrepræsentationen pålægger ØKF i 
samarbejde med andre relevante forvaltninger 
at udarbejder en undersøgelse der skal 
afdække hvor udbredt sexistisk kultur og 
adfærd er på Københavns Kommunes 
arbejdspladser. Undersøgelsen skal omfatte 
alle medarbejdere i Københavns kommune, 
herunder timelønnede, ansatte på midlertidige 
kontrakter og studentermedhjælpere. 
Modellerne skal forlægges til politisk 
behandling inden udgangen af oktober 2020.” 
 

alternativ til det er at man kunne give 
borgerrådgiveren opgaven. Sf ønsker derudover at 
der kommer en bred afdækning af problemets 
omfang på alle kommunens arbejdspladser.” 

6.  Indstilling af medlem til 
Fordelingsnævn vedr. fordeling af den 
kommunale andel af selskabsskat 
(2020-0214881) 

  

7.  Forslag til lokalplan Kulbanevej Øst 
med kommuneplantillæg, Valby 
(2019-0343311) 

Det Konservative Folkeparti genfremsætter 
følgende ændringsforslag (ÆF1) om tilføjelse 
til 1. at-punkt: 
”således at der ikke stilles krav om opførelse af 
almene boliger, idet der i forvejen er over 30 
procent almene boliger i skoledistriktet.” 

Det Konservative Folkeparti genfremsætter 
følgende ændringsforslag (ÆF2) om tilføjelse 
til 1. at-punkt: 
”dog således at træerne bevares.” 

Det Konservative Folkeparti fremsætter nyt 
ændringsforslag (ÆF3):  
”at parkeringsnormen for biler fastsættes til 1 
pr. 100 m2 bolig, så parkering kan holdes på 

Videreførelse af protokolbemærkning fra Det 
Konservative Folkeparti som Venstre tilslutter 
sig: 
”Partierne ønsker, at parkeringsnormen for biler 
fastsættes til 1 pr. 100 m2 bolig, så parkering kan 
holdes på egen grund uden at belaste de offentlige 
vejarealer.” 
 

Videreførelse af protokolbemærkning fra Det 
Konservative Folkeparti: 
”Det Konservative Folkeparti synes, at der er 
uforsvarligt at opføre boliger på så støjplaget en 
grund.” 



 

 

egen grund uden at belaste de offentlige 
vejarealer.” 

TD2, 
sag nr. 1 

Dispensation fra parkeringskrav i 
ældre lokalplaner som følge af 
Kommuneplan 2019 (2020-0185538) 

 PB fra V: 
“Venstre undrer sig over, at forvaltningen af egen 
drift tager netop dette spørgsmål op”.  
 

NY PB fra C: 
Vi er imod at nedsætte parkeringsnormen, for hvis 
grundejeren ikke kan dække sit parkeringsbehov på 
egen grund, så vil de lave parkeringsnormer presse 
bilkøerne ud på parkering på offentlig areal, der 
med fordel kunne have været anvendt til andre 
formål, fx træer, cykelstier, rekreative arealer m.v. 

 

TD2, 
sag nr. 2 

Handlemuligheder for aftaler efter de 
ændrede regler i vejloven for mindre 
udlejningskøretøjer (2020-0064652) 

Det Konservative Folkeparti fremsætter nyt 
ændringsforslag (ÆF1): 
”at model 1 vælges.” 

 

PB fra V: 
“Venstre støtter på betingelse af, at der er styr på 
oprydning og hastighed.” 

 

TD2, 
sag nr. 3 

Forslag til nye retningslinjer for 
altaner (2020-0189637) 

 PB fra F, V, C, O: 
“Partierne ser altaner som en væsentlig forbedring 
af boligforholdene i den ældre boligmasse. 
Partierne ønsker ikke, at muligheden for at lave 
altaner især ud mod gården yderligere begrænses. 
Altaner ud mod gaden skal fortsat kunne etableres 
med respekt for husets og gadens arkitektoniske 
værdier. Vi ser ikke nødvendigvis, at altaner 
forringer et hus æstetiske kvalitet”. 
 

PB C: 
”Som udgangspunkt bør københavnerne kunne få altaner, 
medmindre ejendommen er fredet eller 
bevaringsværdig.” 
 

 

8.  Implementering af 
Forretningscirkulære Indtægter i 
Kultur- og Fritidsforvaltningen (2019-
0118961) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra Det 
Konservative Folkeparti: 
”Det Konservative Folkeparti er imod at bebygge 
denne grønne oase, idet bebyggelsesprocenten i 
kvarteret i forvejen er meget høj.” 
 

9.  Opførelse af 60 almene 
ungdomsboliger i Teaterhaven, 
Østerbro (2020-0125747) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Socialdemokratiet, Enhedslisten, Radikale 
Venstre, SF, Venstre og Alternativet: 



 

 

“Partierne undrer sig over, at der tilsyneladende 
mangler begrønning af rampen og facaden mod 
nord, da dette ellers foreskrives i den vedtagne 
lokalplan for grunden, og vi regner derfor med, at 
der tages hånd om dette i forbindelse med det 
videre arbejde med og opførelsen af byggeriet. 
Samtidig opfordrer vi til, at facaden får et mere 
åbent og indbydende udtryk, som det også var 
visualiseret i lokalplanen.” 

 

10.  Fysisk helhedsplan 
(renoveringsprojekt) og 
kapitaltilførsel, Samvirkende 
Boligselskaber, Skyttevænget, Valby 
(2020-0132365) 

Det Konservative Folkeparti genfremsætter 
følgende ændringsforslag (ÆF1) til erstatning 
af indstillingen: 
”at det ikke tillades at sammenlægges 60 
boliger til 30, idet der er behov for mindre og 
billige boliger i København.” 

 

11.  Ændret fysisk helhedsplan 
(renoveringsprojekt), Bo-Vitas 
afdeling Høstgildevej (Lillebyen), 
Amager Vest (2020-0134934) 

  

12.  Fornyet estimat for tilbagebetaling af 
gebyrer på vejområdet (2020-
0185300) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra Det 
Konservative Folkeparti: 
”Vi er betænkelige ved yderligere lånoptagelse, idet 
afdragene i de følgende år forventeligt vil give en 
betragtelig ringere service, så vi får en mere snavset 
by og har færre penge til grønt.” 
 

13.  Indtægtsbevilling til EU-projekt om 
COVID-19-restriktioner i byen (RAPID) 
(2020-0180826) 
 

  

14.  Roadmap 2021-2025 til KBH2025 
Klimaplanen (2020-0106143) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra et 
samlet Teknik- og Miljøudvalg og 
Økonomiudvalg: 
”Partierne tager Roadmap 3 til efterretning med 
ønsket om, at forvaltningen frem mod tillæg hæver 
ambitionen i forhold til indsatserne, der vedrører 
energieffektivitet og den circulære økonomi. Vi 
mener, at en øget indsats her kan hjælpe med at 
lukke det gap, der er skitseret i Roadmap 3.” 
 

Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Socialdemokratiet, Enhedslisten, Radikale 
Venstre, SF og Alternativet: 



 

 

”Partierne opfordrer forvaltningen til at arbejde 
videre med budgetnotater på baggrund af de 
foreslåede virkemidler i Roadmap 2021-2025.”   
 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Socialdemokratiet, Enhedslisten, Radikale 
Venstre, Alternativet og Dansk Folkeparti: 
”Partierne er på klimaet og københavnernes vegne 
særdeles bekymrede for, om vi i København når 
vores klimamål. Særligt, når det kommer at sikre en 
grøn omstilling af transportområdet, ser det sort ud. 
Det er beklageligt, at Staten endnu ikke har givet 
København mulighed for at regulere effektivt, når 
det kommer til grønnere mobilitet. Vi ved fra 
forskningen, at miljøzoner, hvor personbiler også er 
inkluderet, og grønne vejafgifter virker og at de har 
en stor effekt på både trængslen i byen, 
københavnernes sundhed og vores samlede CO2 
udslip I København. Vi har derfor en stor 
forventning om, at de kommende 
klimaforhandlinger på transportområdet på 
Christiansborg sikrer Kommunerne og København 
bedre og mere effektive grønne værktøjer, der kan 
være med til at lukke gappet i vores klimaregnskab, 
forbedre københavnernes liv og sikre at færre dør af 
luftforurening.” 

 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Enhedslisten, Radikale Venstre, SF og 
Alternativet:  
 “Forsøg med carbon capture and usage skal ikke 
blive en sovepude, der fastholder København som 
en forbrændingskommune og forsinker de 
nødvendige omstillinger, som kan gøre os til en 
cirkulær kommune.” 

 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Enhedslisten, Radikale Venstre, SF og 
Alternativet:  
“Partierne ønsker, at den del af erhvervsaffald, som 
indsamles fra uddannelsesinstitutioner, hurtigst 
muligt skal organiseres til indsamling i de samme 
fraktioner som private. Dette skal ske for at 
understøtte uddannelse i bæredygtig adfærd 
blandt ungdommen.” 



 

 

 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Venstre og Det Konservative Folkeparti: 
”Når klimamålene for reduktion af CO2-
udledningen fra trafikken skal fastsættes, er det 
vigtigt, at der er en passende frist til indfasning, så 
borgerne har mulighed for at skifte deres køretøjer 
ud til ikke fossildrevne køretøjer. Det er vigtigt, at 
klimakampen er en kamp for at reducere CO2-
udledning og ikke en generel kamp også mod 
fossilfri biler.” 
 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Venstre og Det Konservative Folkeparti: 
”Beholdere til affaldssortering i det offentlige rum 
bør pladsernes, så de ikke optager plads for 
parkering fra cykler eller biler.” 
 
Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Venstre og Det Konservative Folkeparti: 
”Partierne støtter grøn energiproduktion. Vi mener 
dog ikke, at det er en kommunal opgave at 
producere energi - den bør produceres af private, 
og kommunen bør købe billigst muligt, så vi får 
mest miljø for pengene.” 

15.  Restaurering af Søren Kierkegaards 
familiegravsted (2020-0180711) 

  

16.  Ændring af skoledistrikter til skoleåret 
2021/2022 - efter høring (2020-
0050548) 

 Protokolbemærkning fra Det Konservative 
Folkeparti: 
Den lokale ledelse på Utterslev Skole har foreslået, at 
man undersøger, hvorvidt det er muligt at 
søskendegarantien til fraflyttede børn kan ophøre, 
inden man drager til handling og ændrer på 
skoledistriktet. Denne tanke støtter Det Konservative 
Folkeparti, hvilket også blev kommunikeret på 
udvalgsmødet, hvor sagen blev behandlet. Vi 
ønsker derfor konklusionerne fra denne 
undersøgelse, inden vi går videre med en potentiel 
ændring af skoledistriktet. 

 

17.  Fælles skoledistrikt og 
indskrivningsregler for Ørestad - efter 
høring (2019-0299475) 

Niko Grünfeld fremsætter nyt ændringsforslag 
(ÆF1) til erstatning af 1. at-punkt:  
”at skoledistrikterne for Kalvebod Fælled Skole, 
Ørestad Skole og Skolen på Hannemanns Allé 

Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Enhedslisten og Niko Grünfeld som 
Alternativet tilslutter sig:  
"Vi ønsker ikke en skole på Amager Fælled”. 



 

 

sammenlægges til et fælles skoledistrikt fra 
skoleåret 2021/2022 til og med skoleåret 
2025/2026” 

 

Protokolbemærkning fra Niko Grünfeld:  
”Der skal ikke bygges en skole på Amager Fælled for 
at bevare naturens mangfoldighed.” 

18.  Implementering af 
Forretningscirkulære Indtægter i 
Kultur- og Fritidsforvaltningen (2019-
0118961) 

  

19.  Borgerrepræsentationens ordinære 
mødeplan for 2021 (2020-0135305) 

  

20. Erstatning for dokumenteret tabt 
arbejdsfortjeneste for 1. og 2. kvartal 
2020 (2020-0031469) 

  

21.  Medlemsforslag om bedre muligheder 
for hjemmearbejde for kommunens 
medarbejdere (2020-0208104) 

Socialdemokratiet, Enhedslisten og SF 
fremsætter nyt ændringsforslag (ÆF1) til 
erstatning af medlemsforslaget: 
1.  at Borgerrepræsentationen pålægger 
Økonomiforvaltningen med inddragelse af alle 
kommunens forvaltninger og Det centrale 
samarbejdsudvalg (CSU) og relevante 
medarbejderorganisationer at undersøge 
medarbejdernes erfaringer med 
hjemmearbejde under nedlukningen.  
 
2. at Økonomiforvaltningen dernæst, med 
udgangspunkt i erfaringerne med 
hjemmearbejde og de gældende principper 
for tillidsbaseret ledelse, udvikling af 
arbejdsfællesskaber, hensynet til borgerne 
mm. fremlægger et forslag om at forbedre 
rammerne på de kommunale arbejdspladser 
og for at tilvælge hjemmearbejdsdage. 
Forslaget skal forelægges 
Borgerrepræsentationen inden 
overførselsforhandlingerne 2020/21. 
 

 

22. Medlemsforslag om udfasningsplan 
for biomasse i København (2020-
0211428) 

Socialdemokratiet og SF fremsætter nyt 
ændringsforslag (ÆF1) om erstatning af 
medlemsforslaget: 
”1. at Teknik- og Miljøforvaltningen i 
samarbejde med Økonomiforvaltningen 

Protokolbemærkning fra Venstre: 
”Vi finder det urealistisk at udfasningen kan ske 
senest i 2030.” 



 

 

pålægges at belyse mulighederne for, hvordan 
nye teknologier som Power to X, 
varmepumper og geotermi m.m. kan indgå i 
fjernvarmesystemet og reducere biomassean- 
delen i varmesystemet, når eksisterende anlæg 
udfases. I den forbindelse er det et krav fra 
Københavns Kommune, at biomas- 
sekraftvarme produceres med certificeret 
bæredygtig bio- masse. 
 
2. at Borgerrepræsentationen pålægger 
Teknik- og Miljøforvaltningen i samarbejde 
med Økonomiforvaltningen og øvrige 
relevante forvaltninger, i dialog med 
interessenter som energiselskaber, 
miljøorganisationer og forskere m.fl., at 
udarbejde et forslag til politisk behandling, der 
belyser mulighederne for senest i 2022 og 
under hensyntagen til kommende statslig 
regulering, at stille krav til virksomheder, der 
leverer energi til Københavns Kommune som 
geografisk enhed, om at den træbaserede 
biomasse anvendt i energiforsyningen tager 
størst mulige hensyn til biodiversitet, natur og 
klima.” 
 
 
 
Enhedslisten, Radikale Venstre og SF 
fremsætter nyt ændringsforslag (ÆF2) om 
erstatning af 1. at-punkt: 
” 1.at Borgerrepræsentationen pålægger 
Teknik- og Miljøforvaltningen i samarbejde 
med Økonomiforvaltningen og øvrige 
relevante forvaltninger at udarbejde et forslag 
til politisk behandling, der belyser 
mulighederne for at opstille en plan for, at 
kommunen kan arbejde hen imod at udfase 
træbaseret biomasse som primær energikilde i 
fjernvarmen i Københavns Kommune senest i 
2030. Det skal ske under hensyntagen til 
forsyningssikkerhed og økonomiske 



 

 

konsekvenser for de københavnske 
fjernevarmekunder. Samtidig skal planen 
bidrage til at fremme alternative 
energiproduktionsformer som geotermi, 
solceller, vindmøller, varmepumper og 
elpatroner.” 
 
 
 

23. Medlemsforslag om BRs stillingtagen 
til miljøkonsekvenser af 
Lynetteholmen (2020-0212437) 

  

24. Medlemsforslag om finansiering af 
afledte udgifter til relokalisering af 
spildevandshåndtering (2020-
0212431) 

  

25. Medlemsforslag om midler til Kultur- 
og fritidsudvalgets akutpulje for 
nødlidende spillesteder og 
kulturinstitutioner (2020-0212412) 

  

26. Medlemsforslag om løbende 
orientering til Sundheds-og 
Omsorgsudvalget om modtagne 
klager på ældreområdet (2020-
0190827) 

 Protokolbemærkning fra Venstre: 
”Vi deler Dansk Folkeparti og De Konservatives 
bekymring omkring sagen fra Aarhus Kommune. Vi 
mener ikke løsningen - på at forebygge en lignende 
sag i Københavns Kommune - er orientering 
omkring antallet af klager og indholdet i disse på 
hvert eneste møde i Sundheds- og 
Omsorgsudvalget. Der bliver i dag forelagt en årlig 
orientering om antallet af klagesager fra 
Borgerrådgiveren. Vi opfordrer i stedet til, at der 
sker en fortsat løbende og tillidsfuld orientering og 
dialog mellem forvaltningen og udvalget, ligesom vi 
gerne ser, at der arbejdes med modeller for at sikre 
yderligere indflydelse til beboere og pårørende.” 

 Afslutning på åben dagsorden   

27. Indgåelse af to areallejekontrakter 
vedrørende leje af grundarealer til 
skolekapacitet i Ørestad (FORTROLIG) 
(2020-0199174) 

  



 

 

 
 

28. Salg af ejerlejlighed på Vesterbrogade 
114 (FORTROLIG) (2020-0175082 

Teknisk ændringsforslag fra 
Økonomiforvaltningen, se bilag 2 og 3 på 
dagsordenspunkt 28. 

 

29. Leje af lokaler på Djursvang i 
Albertslund (FORTROLIG) (2020-
0193236) 

  

TD1 Besættelse af stillingen som direktør i 
Børne- og Ungdomsforvaltningen 
(FORTROLIG) (2020-0182597) 

 Videreførelse af protokolbemærkning fra 
Venstre: 
“Venstre minder om det særlige ansvar, der påhviler 
ansatte på direktør-niveau i forhold til at sikre loyal, 
rettidig og veloplyst betjening af hele det politiske 
udvalg” 


